

Den Lokale Trepert for Odense Fjord – Ekstraordinært møde

Mødetidspunkt: 21. august 2025 fra kl. 13:30-14:30

Mødested: Online via. Teams

Referat af møde i Den Lokale Trepert for Odense Fjord – Ekstraordinært møde

For mødet forelå følgende dagsorden:

Mødepunkt		Tidspunkt
1.	Velkomst og meddelelser [orientering]	13:30
2.	Godkendelse af den planlagte indsats i MARS og brev [beslutning] <i>Bilag 1- Fælles brev til lodsejerne</i> <i>Bilag 2 – Overblik over den planlagte indsats i MARS</i>	13:35
3.	Format for potentialekort og offentliggørelse [orientering]	13:55
4.	Natur i omlægningsplanen [drøftelse]	14:00
5.	Eventuelt	14:25

Ad pkt. 1 – Velkomst og meddelelser

Under punktet bød formanden velkommen. Alle kommuner, Danmarks Naturfredningsforening (DN) og Landbrug & Fødevarer (L&F) var repræsenteret ved mødet. Der var afbud fra Naturstyrelsen

Ad pkt. 2 – Godkendelse af den planlagte indsats i MARS og brev

På seneste møde i den lokale trepart blev treparten enige om at offentliggøre alle skitseprojekter i MARS til lodsejerne i august for at sende et signal om åbenhed og for at lodsejerne allerede nu har nogle mulige forslag til omlægning af deres jord at forholde sig til. Skitseprojekterne skulle sendes ud med et brev, som sekretariatet havde udarbejdet et skabelon til. Den lokale trepart blev bedt om at tage stilling til brevskaabelonen samt om treparten kunne stå inde for en udsendelse af skitseprojekterne i MARS.

Den lokale trepart besluttede at stå inde for de i MARS indtegnede skitseprojekter og besluttede også at godkende skabelonen til brev. DN opfordrede kommunerne til evt. at tilføje at lodsejerne opfordres til at henvende sig ikke kun, hvis de f.eks. har egnede arealer ådale, tidligere moser eller lavninger, men også hvis de har arealer egnede til skovrejsning eller natur.

Ad pkt. 3 – Format for potentialekort og offentliggørelse

Sekretariatet orienterede om, at der er forskellige tilgange til den mest optimale proces i de enkelte kommuner ift. måden at offentliggøre potentialekort og afholde lodsejermøder. Treparten drøftede kort kommunernes forskellige tilgange, som alle stadig opfyldte det overordnede formål, som var at skabe åbenhed og inddrage lodsejerne i arbejdet med arealomlægningen.

Ad pkt. 4 – Natur i omlægningsplanen

Formanden gav ordet til DN, som under punktet ytrede ønske om fastholdelse af møde d. 11. september med den begrundelse, at der skulle være plads til at drøfte natur i omlægningsplanen inden et møde, hvor treparten skal tage stilling til et endeligt udkast til omlægningsplanen fra teknikergruppen. Treparten drøftede hvorvidt det var hensigtsmæssigt at indtegne signaturprojekter i omlægningsplanen i 2025. Landbruget udtrykte bekymring ift. reaktionen fra lodsejerne, hvis man allerede nu indtegner store områder i omlægningsplanen, som involverer mange lodsejere, og hvor man stadig ikke kender mulighederne for kompensation. Der blev fra kommunernes side både argumenteret for at indtegne de større sammenhængende naturområder både fordi det at udpege områder til beskyttet natur er en del af trepartsaftalen og også fordi man ønsker at undgå at områder udpeget til et signaturprojekt kommer til at indgå i en jordfordeling. Der var dog også fokus på, at disse projekter kræver en tilstrækkelig politisk proces i de enkelte kommuner, for at de kan præsenteres for kommunalbestyrelserne, som en del af omlægningsplanen til principvedtagelse.

Treparten var enige om, at der ikke nødvendigvis var behov for at få indtegnet signaturprojekter i omlægningsplanen for 2025, men behov for en drøftelse af hvordan, der skal arbejdes med det fremadrettet og gerne et oplæg fra teknikergruppen omkring hvordan der er blevet arbejdet med natur og grundvandsbeskyttelse i omlægningsplanen i 2025 samt et forslag til hvordan der arbejdes med natur i omlægningsplanen fremadrettet. Sekretariatet noterede sig endvidere, at treparten ønsker at se hvordan projekter registreret under naturkategorien fremgår af omlægningsplanen. Dette vil blive vist på næste møde, hvor den nye kategori til natur er tilgængelig i MARS.

Treparten besluttede at fastholde et møde i september, men blev enige om at forsøge at udskyde næste møde d. 11. september til en senere dato i september. Sekretariatet har fremsendt en Doodle til besvarelse senest d. 1. september. Hvis der ikke kan findes en passende dato fastholdes mødet d. 11., som et online møde af en til to timers varighed.

Ad pkt. 5 – Eventuelt

Der var ingen drøftelser under eventuelt.